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i, per tant, al conjunt de la població . Per tant, agraïment 
immens a tots els professionals de la sanitat i al seu model 
organitzatiu que va aconseguir tirar endavant.

Nosaltres vam treballar amb diverses premisses. La primera 
de totes, que poguérem vacunar al màxim de gent possi-
ble en el menor temps possible i, per tant, que fora massiva 
i ràpida, i que no tinguera afectació als centres educa-
tius valencians. És a dir, que eixes possibles situacions que 
poden sorgir en algun cas després de l’administració de la 
vacuna que no afectaren al dia a dia del centre educatiu. I 
així ho vam fer i així ho vam poder organitzar en eixos més 
de vint-i-cinc centres distribuïts arreu del territori que van 
acollir al conjunt de treballadors i treballadores dels centres 
educatius.

I estic dient «treballadors i treballadores dels centres educa-
tius», perquè eixa és una altra qüestió que també és molt 
important posar damunt de la taula, totes aquelles perso-
nes que són d’atenció directa i que estan en contacte amb 
els xiquets i les xiquetes. I, per tant, parlem de docents, de 
mestres, de professors i de professores; parlem de moni-
tors i monitores de menjador; parlem de cuiners i cuineres 
o de netejadores i netejadors que estan en el centre educa-
tiu, o de conserges, de bidells. És a dir, del conjunt de treba-
lladors i treballadores dels centres educatius que han estan 
fent, com els dia, un treball enorme, enorme per a mitigar 
l’afectació d’aquesta pandèmia, complint escrupolosament 
els protocols i fent possible que els centres educatius foren 
una barrera, que siguen una barrera, que puguem protegir 
els nostres xiquets i xiquetes el màxim possible, i que ho fem 
garantint el seu dret a l’educació en mitat d’una pandèmia.

I, per tant, és un esforç enorme que cal agrair i que nosaltres 
només podem valorar molt positivament eixe compliment 
estricte, escrupolós dels protocols en qüestió sanitària, que 
han permés que puguem arribar fins ací i que han permés 
que puguem vacunar el conjunt dels treballadors i treballa-
dores dels centres educatius en esta primera opció.

Evidentment, sempre hi han incerteses generades pel propi 
avanç dels coneixements sobre la matèria i sobre la vacuna-
ció. Un agraïment immens, evidentment, a tota gent que des 
del món de la recerca està fent possible que puguem vacu-
nar. Això també que vaja per davant.

I, evidentment, hem trobat reptes que hem hagut de supe-
rar. Recorde perfectament el primer dia, que estava tot 
muntat i estava tot funcionant molt bé i vam haver d’atu-
rar-ho. Sí, això passa per la situació, evidentment, canvi-
ant que hi ha, però estava tot previst conforme vam dir 
perquè funcionara bé, ha funcionat –tot allò que està a les 
nostres mans està funcionant com toca– i crec que eixe és 
un missatge que hem de llançar, davant les pors, davant la 
recerca de la polèmica per la molt polèmica i «cuanto peor, 
mejor», ¿no? Davant tot això, certeses, treball, constància, 
eficàcia i agraïment enorme a tota la gent que està realitzant 
aquest treball.

Vull acabar simplement amb una qüestió que enllaça amb la 
pregunta anterior precisament. L’aposta perquè hi haja cada 
dia més professorat als centres educatius, més treballadors 
i treballadores als centres educatius es pot visibilitzar molt 
ràpidament en dos xifres molt ràpides. Una, que diu que 
145.000 treballadors de centres educatius estaven cridats a 

la vacunació, i així va ser i així es van vacunar. I l’altra és que 
altres territoris que mos donen sempre lliçons resulta que 
en van convocar a 110.000. Igual sí que és veritat que tenim 
més professorat ací sent menys població. Per tant, una millor 
atenció educativa i una millor també protecció sanitària, com 
s’ha vist amb la vacunació .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta 731, formulada per la dipu-
tada Miriam Turiel, del Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana, al Consell sobre promoció de l’esport femení.

La resposta serà substanciada pel conseller d’Educació, 
Cultura i Esport .

La senyora Turiel Mollá:

Gracias, presidenta .

La senyora vicepresidenta primera:

Quan vullga .

La senyora Turiel Mollá:

Señor conseller, en esta legislatura, ¿qué medidas ha adop-
tado el Consell para fomentar y promocionar el deporte 
femenino en la Comunidad Valenciana?

Muchas gracias .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Quan vullga, honorable conseller .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Gràcies, senyora diputada .

Hem fet desenes d’actuacions des que estem al govern; de 
fet, tant des de l’esport base com des de la promoció de l’ac-
tivitat i la visibilitat de les dones en el món de l’esport, l’aco-
lliment d’esdeveniments internacionals específics del món 
de l’esport femení i, per tant, una potenciació de l’esport 
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femení que està donant els seus fruits, i després li donaré 
algunes dades . Per tant, el suport és incondicional per part 
de l’Administració valenciana, de la institució valenciana a 
l’esport femení.

I no només això, sinó també –i és important i jo crec que 
podria vosté contribuir a això avui– a trencar els estereotips 
també masclistes que n’hi ha al voltant de l’esport, a trencar 
els dogmatismes que n’hi han al voltant de l’esport, com, per 
exemple, avui podria ser un bon moment en el qual vosté 
poguera condemnar les paraules del seu company Rafael 
Azor, que va dir que «hay deportes en los que el hombre 
tiene mucho más rendimiento que la mujer y esos deportes 
no tienen el mismo atractivo si los hace una mujer que un 
hombre. Por eso, puede ser, por ejemplo, el toreo, o el fútbol 
o muchos otros, que es mejor que los haga un hombre».

Mire, si volem realment lluitar per l’esport femení, el primer 
que hauríem de fer és condemnar eixes paraules i treballar 
perquè realment l’esport femení trenque amb els estereo-
tips que té marcats, perquè, sincerament, l’esport femení no 
només és un grandíssim ventall d’oportunitats per a totes 
i tots, sinó que ens cohesiona com a societat, i eixa és la 
nostra lluita. Espere que vosté puga condemnar eixes parau-
les i se sume a la lluita per l’esport femení.

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar amb la formulació de la pregunta té la 
paraula la il·lustre diputada .

Quan vullga, senyoria .

La senyora Turiel Mollá:

Gracias, presidenta .

Señor Marzà, mire, defender a la mujer no es ponerse una 
camiseta morada el 8-M y hacerse una foto. Proteger a la 
mujer tampoco es hacer políticas de enfrentamiento entre 
sexos ni (inintel·ligible)  . . . unisex, obviando la biología con la 
excusa de una falsa igualdad. Tampoco es sexualizar semá-
foros, ni que el ministerio de ciencia tire 50.000 euros para 
investigar el impacto de los piropos.

Debemos escuchar qué dicen los expertos. Los de verdad, no 
los inventados. Algunos informes revelan que el confinami-
ento ha perjudicado más a las mujeres que a los hombres en el 
aspecto emocional. Este impacto psicológico se refleja en 62 
estudios de 17 países sobre una muestra de 200 .000 personas .

Una de sus conclusiones es que los síntomas clínicamente 
significativos, como la depresión, en las mujeres es un 30 % 
más elevado que los hombres.

Un proyecto presentado recientemente daba pautas para 
mejorar la calidad de vida de las mujeres, puesto que 

cinco de cada diez sufren ansiedad y estrés a causa de la 
pandemia .

Tal como sostiene un informe de este proyecto, uno de los 
grandes problemas asociados a la COVID-19, además del 
sanitario y el económico, es el perjuicio de la salud mental 
que acarrea la fatiga pandémica.

¿Cómo se combate? En los casos más graves, con asistencia 
psicológica, pero también con el deporte, tal y como mani-
fiestan y aconsejan los expertos, que proponen, entre otras 
medidas, la práctica deportiva.

El deporte ha sido considerado un factor fundamental para 
paliar, revertir y superar la fatiga pandémica. Se debe poten-
ciar la actividad física como un modo de favorecer el bienes-
tar emocional e impulsarlo como práctica saludable a través 
de programas deportivos y a través de campañas.

Cuando hablamos de deporte femenino, hay que considerar 
no solo las deportistas profesionales, sino a todas las muje-
res; no solo al deporte federado, sino al deporte en general.

La ONU, en su informe «La COVID-19, las mujeres, las niñas 
y el deporte: reconstruir mejor» advierte que la pande-
mia perjudicará el impulso al deporte femenino. Propone 
que la Administración pública ofrezca una educación física 
de calidad para todos e invierta en programas deporti-
vos, que amplíe su oferta de actividades y que distribuya de 
forma equitativa los recursos para los deportes masculinos y 
femeninos.

Desde Vox, le preguntamos: ¿qué han hecho ustedes al 
respecto? ¿Cuánto tiempo destinan en À Punt o en campa-
ñas institucionales a visibilizar y promocionar el deporte 
femenino?

Usted nos habla de las inversiones que ha realizado en el 
deporte y, si vemos los datos del anexo de indicadores de 
las subvenciones del presupuesto 2021, en el desglose de 
hombres y mujeres podemos observar que en el deporte 
federado su objetivo es que se federen aproximadamente 
noventa mil mujeres y trescientos mil hombres, por lo que 
ustedes mismos nos dan la razón .

Ustedes predican una cosa y hacen otra . La inversión por 
parte de la Generalitat es muy baja y, peor aún, es la ejecu-
ción del 2021. Y, sin embargo, la iniciativa privada en la 
Comunidad Valenciana invierte muchos más recursos en el 
deporte y en equipos femeninos, así como en la formación 
de deportistas de élite que el propio Consell. Sus carencias 
se las están cubriendo las empresas, que son quienes más 
aportan, proyectan y promocionan el deporte femenino.

Es esencial invertir en políticas para fomentar el deporte. Las 
inversiones en el ámbito del deporte en general y el deporte 
femenino en particular debe ser una oportunidad real de 
crecimiento y desarrollo para la sociedad valenciana .

Desde Vox, le pedimos que apoyen el deporte como activi-
dad saludable, que lo promocionen y que ustedes dejen de 
aprovechar la pandemia para sus propósitos estrictamente 
partidistas, generando una y otra vez un conflicto grave de 
desigualdad, imposible de entender desde la propia razón y 
el sentido común.
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Señor Marzà, atiendan ustedes las necesidades reales de la 
ciudadanía y déjense de políticas sectarias.

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar donant resposta a la pregunta formulada, té 
la paraula l’honorable conseller .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, presidenta .

Gràcies, senyora diputada .

Parla de salut mental, però es nega a condemnar les parau-
les del seu company que estigmatitza a les dones que fan 
esport. Igual s’ho ha de fer mirar i sí que hauria de fer eixa 
condemna .

Mire, vostés tenen certes obsessions; nosaltres tenim una 
ocupació, que és fer amb fets, demostrar amb fets la nostra 
aposta clara per l’esport femení. Li vaig a donar unes quan-
tes dades de l’obra de govern, dels que estem al govern, i 
quins són els seus resultats.

Mire, vam fer programes específics amb les federacions 
esportives per tal d’incentivar que cada dia més xiquetes, 
per tant després també més dones practiques esport. Quin 
és el resultat? Doncs que des que va entrar el govern fins ara 
ha augmentat el nombre de persones federades a les fede-
racions esportives valencianes en quasi un 10 %, el conjunt 
de persones. Quant ha augmentat en dones? Un 36 %. Hi 
ha un 36 % més de dones que estan practicant esport en 
esta terra, entre altres qüestions per les polítiques que s’es-
tan desenvolupant de forma transversal des de la Direcció 
General d’Esports per a promocionar l’activitat física i espor-
tiva entre les xiquetes i els xiquetes.

Però es que, a més a més, si u va a mirar quins són els resul-
tats en determinades federacions, de les quals moltes d’elles 
estereotipades per discursos com els que fa el seu partit, 
resulta que s’han duplicat les dones, duplicat les dones, en 
federacions com triatló, com judo, com kickboxing, com rem, 
com rugbi, com vela, com esports de muntanya, s’han dupli-
cat les dones que estan practicant esport des que està este 
govern amb polítiques concretes, fomentant l’esport femení. 
I també ha passat una cosa que crec que és molt interes-
sant i que trenca molts dels seus estereotips, que també s’ha 
duplicat els xiquets que practiquen esport, que per a alguns, 
segons l’aportació del seu diputat, serien només per a dones, 
com exemple la gimnàstica, el patinatge o molts altres.

Però no només això, sinó que, a més a més, les dones en 
les directives, en els directives, en les federacions, gràcies a 
una norma d’eixes que vostés adoleixen i que sempre diuen 
que no s’ha de fer normes i que ha de ser una qüestió natu-
ral, pues mire, fins que no vam fer la norma hi havia només 

un 12 % de dones en les directives de les federacions espor-
tives valencianes. Sap quantes hi ha ara? Més d’un 44 %, 
després de l’aplicació de la norma, visibilitzant que també 
poden dirigir les federacions, com no faltaria, les dones de 
les federacions esportives. I, a més a més, des de la base, 
com dèiem, practicant des de la base, hi ha ara mateix 
67.300 xiquetes que practiquen de forma directa en els 
centres promotors de l’activitat física i l’esport amb tots els 
programes, com l’esport a l’escola, que fan que estiguen en 
contacte amb moltíssims esports. Sap quants hi havia quan 
vam arribar al govern? Més de quinze mil, de quinze mil a 
seixanta-set mil . Per tant, l’aposta és clara, és directa i la 
podran vore, no només amb els resultats que estem donant 
ací, sinó amb la continuïtat dels programes que tindrem i 
que ja estan donant un grandíssim resultat.

De fet, li he portat dos llibres –i acabe amb això–, en els quals 
tenim precisament el balanç de la situació de l’esport i de la dona 
i com les polítiques que estem desenvolupant estan servint per a 
trencar amb la desigualtat de gènere també en l’esport .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Continuem amb la pregunta número 739, formulada 
per la diputada María de los Llanos Massó, del Grupo 
Parlamentario Vox Comunidad Valenciana, al Consell, sobre 
la titulación. Serà substanciada pel conseller d’Educació, 
Cultura i Esport .

Quan vullga, senyoria .

La senyora Massó Linares:

Muchas gracias . Buenos días, conseller .

A la vista de la Resolución del 19 de marzo de su conselle-
ria: qué opinión le merece que un alumno de segundo de 
Bachillerato pueda titular con matemáticas suspendidas y 
matricularse, por ejemplo, en el curso siguiente en un grado 
de ingeniería .

Muchas gracias .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta, té la paraula l’honorable 
conseller d’Educació .

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .


